
Acta Sessió ordinària del Ple de 9 de març de 2015 
 

Quan són les 16:30 hores del dilluns 9 de març de 2015, es reuneix al Saló 
d’Actes de la Casa Consistorial  per celebrar sessió ordinària en primera 
convocatòria el ple de l’ajuntament sota la presidència del Batle, Sr. 
Mateu Ferrà Bestard i  hi assisteixen els següents regidors:, el Sr. Joan 
Peralta Palmer, la Sra. Aina Torres Capó i el Sr. Javier Belenguer Marquez, 
per part de Proposta per les Illes Balears, el Sr. Pere Joan Salleras i la Sra. 
Margalida Barceló Vives per part del Partit Popular i el Sr. Gabriel-Joan 
Seguí Albertí per part d’Esquerra Republicana.  
 
Es troba present la Secretaria de la Corporació, la Sra. Catalina Eva 
Alemany Covas que dóna fe de l’acte. 
 
El President declara oberta la sessió i passen a tractar-se els següents 
assumptes dins l’ordre del dia:  

 
PRIMERA PART: PART RESOLUTÒRIA 
 
1.- Lectura i aprovació, de l’acta de la sessió plenària anterior 
celebrada el dia 4 de desembre.  
 
S’aprova per unanimitat i sense cap esmena l’esborrany de l’acta de la 
sessió de data 4 de desembre de 2014, l’esborrany de la qual havia 
estat trames juntament amb la convocatòria i l’ordre del dia d’aquest 
Ple.  
 
2.- Aprovació del reparo presentat per la Secretaria Interventora referent 
a les factures pendents de pagament presentades per FCC. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
Batle, i havent estat informat favorablement per la Comissió Informativa 
el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
Que en data 25 de febrer el regidor Gabriel Seguí sol�licità còpia del 
contracte de recollida de fems de l’ajuntament amb l’empresa FCC.  
 
Que efectuades les averiguacions pertinents en data 27 de febrer la 
secretaria interventora emetè informe en el que resumidament 
s’extreuen les següents conclusions: 
 
Que revisades les actes dels plenaris de 2012, en sessió de data 
27/08/2012 s’informà al plenari que l’empresa que venia prestant 
aquests serveis deixaria de prestar-los la segona quinzena de setembre i 



que s’estava negociant amb diverses empreses per tal d’intentar 
assegurar la continuïtat en la prestació del servei. I en sessió de data 
15/10/2012 s’informà al plenari que el servei el prestava actualment 
l’empresa FCC tot i que es volia mirar la possibilitat de modificar la forma 
de prestar-lo. 
 
Que no s’ha trobat informe del secretari interventor referent al 
procediment a seguir o a la necessitat de procedir a la licitació atès el 
volum econòmic del servei de que es tracta. 
 
Que no hi ha constància de l’existència de cap document relatiu a la 
fiscalització inicial del contracte esmentat. 
 
Que el febrer de 2013 el secretari cessà en les seves funcions essent 
nomenada secretaria accidental Begonya Caulés, administrativa de 
l’ajuntament. 
 
Que Begonya Caulés manifesta que ningú la va informar de la 
necessitat d’efectuar licitació per la prestació d’aquest servei, donant 
per fet, amb bona fe, que la contractació s’havia realitzat amb 
compliment de la normativa aplicable i tractant-se de pagaments de 
caràcter periódic i tracte succesiu no va portar a terme la seva 
fiscalització prèvia d’acord amb allò establert a l’article 219.1 del 
TRLRHL, que exclou aquest tipus de despeses de l’obligació de 
fiscalització prèvia, per la qual cosa tampoc va constatar l’inexistència 
de procediment de licitació. Així, considerà que només la despesa del 
primer període ha d’esser objecte d’aquesta fiscalització prèvia, 
corresponent aquesta fiscalització a la persona que exercia les funcions 
de secretaria intervenció en el moment de la contractació d’urgència 
de FCC i que era Miquel Gelabert.  
 
En data 1 de juny Catalina Eva Alemany Covas prengué possessió de la 
plaça de secretaria intervenció d’aquest ajuntament i procedí a 
l’exercici de la funció de control i fiscalització en els mateixos termes, no 
essent sotmeses a fiscalització prèvia, mes enllà de l’existència de crèdit 
a la corresponent partida pressupostària i de l’aprovació de la despesa 
per l’òrgan competent, les factures corresponents a despeses de 
caràcter periòdic i tracte successiu atès que en aquests casos, tal i com 
s’ha esmentat i d’acord amb l’art. 219 del TRLRHL, només la despesa 
corresponent al primer periòde s’ha de fiscalitzar i aquest primer periòde 
va tenir lloc l’octubre de 2012, es a dir, 10 mesos abans de prendre 
possessió i en l’exercici anterior. 
 



L’informe a més d’altres consideracions referents procedeix a reproduir 
el regulat als articles 215 i següents del TRLRHL que fan referència als 
reparos, per, finalment, procedir a efectuar reparo relatiu a les factures 
emeses per FCC per la recollida de fems atès que falten tràmits 
essencials en el procediment, ja que la contractació d’un servei que 
comporta una despesa propera als 27.000 euros anuals ha d’esser 
objecte de procediment de contractació, d’acord amb la llei de 
contractes. Només els contractes menors que en materia de prestació 
de serveis son els que no superen els 18.000 euros sense IVA poden esser 
objecte de contractació directa.  
 
En el cas dels contractes de prestació de serveis quan la quantia es 
superior als 18.000 euros i inferior als 60.000 es pot portar a terme la 
licitació mitjançant procediment negociat sense publicitat. 
 
L’empresa FCC ha facturat des de l’octubre de 2012 fins el desembre de 
2014 un total de 71.045,23 euros IVA inclòs, el que suposa una quantitat 
que no arriba als 60.000 euros sense IVA i que per tant hauria d’haver 
estat objecte d’un procediment negociat sense publicitat. 
 
Vistes les consideracions efectuades es conmina a la corporació a la 
regularització de la situació mitjançant la licitacio del servei. Així mateix 
quedarà suspesa la tramitació de les factures pendents de pagament 
de FCC fins que el plenari, òrgan competent per tractar-se de despesa 
plurianual es pronuncii al respecte. En aquest sentit s’ha de fer constar 
que tot i que les factures no compleixen amb els requisits legals pel seu 
pagament, aquest pagament s’haurà de portar a terme, previa 
aprovació del mateix pel ple, atès que el servei s’ha prestat 
efectivament i en conseqüència si no es produís el pagament 
concorreria un supòsit d’enriquiment injust per part de l’ajuntament. El 
ple també haurà de determinar si hi ha hagut danys i perjudicis a 
l’ajuntament per aquests fets. 
 
En aquest sentit s’ha sol�licitat informació del cost del servei a 
l’ajuntament d’Estellencs per la seva similitud poblacional i territorial 
amb Banyalbufar per tal de determinar l’existència de danys i perjudicis. 
La documentació relativa al cost del servei per l’ajuntament 
d’Estellencs, determinat per licitació efectuada amb procediment obert 
ha estat a disposició dels regidors per consultar-la. D’aquesta 
documentació, es dedueix, que no hi ha hagut un perjudici econòmic 
per l’ajuntament de Banyalbufar atès que no hi ha una diferència 
significativa entre el cost del servei a un i altre municipi, essent 
comparativament més econòmic el preu aplicat a Banyalbufar 
respecte al d’Estellencs. 



 
En conseqüència, el ple de l’ajuntament acorda: 
 
Primer.- Acceptar el reparo interposat per la secretaria interventora 
relatiu a la suspensió de la tramitació de les factures pendents de 
pagament de FCC per la recollida de fems. 
 
Segon.- Aprovar les esmentades factures  i ordenar el seu pagament 
atès que son factures emeses per uns serveis efectivament prestats i per 
tant de no pagar-les existiria un enriquiment injust per l’ajuntament. 
 
Tercer.- Denegar l’existència de danys i perjudicis per l’ajuntament de 
Banyalbufar per les factures pagades des d’octubre de 2012 fins 
l’actualitat a FCC per la recollida de fems. 
 
Quart.- Procedir a la licitació del servei de recollida de fems mitjançant 
procediment negociat sense publicitat pels propers 2 anys sol�licitant 
oferta al menys a tres empreses. 
 
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 
 
3.- Aprovació dels plecs de prescripcions administratives i tècniques i la 
corresponent convocatoria de licitació del servei de recollida de fems. 
 

Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
Batle, i havent estat informat favorablement per la Comissió Informativa 
el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
S’ha detectat la necessitat de procedir a la licitació de la contractació 
de la recollida de fems tal i com es dedueix del punt anterior.  
 
Per la quantia del contracte i les característiques del servei a 
Banyalbufar el procediment més adequat es el procediment negociat 
sense publicitat.  
 
Atès que es tracta d’un contracte plurianual l’òrgan de contractació es 
el ple de l’ajuntament. 
 

La Legislació aplicable és la següent: 
 
—Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic, aprovat pel 
Reial decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre. 



— El Reial Decret 817/2009, de 8 de maig, pel qual es desplega 
parcialment la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de Contractes del 
Sector Públic. 
— El Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel qual s’aprova el 
Reglament General de la Llei de Contractes de les Administracions 
Públiques (articles vigents després de l’entrada en vigor del Reial 
Decret 817/2009). 
— La Llei 30/1992, de 26 de novembre, de Règim Jurídic de les 
Administracions Públiques i del Procediment Administratiu Comú. 
 

Atesos els antecedents, es considera que l’expedient s’ha tramitat 
d’acord amb la Legislació aplicable i el Ple procedeix a la seva 
aprovació de conformitat amb la Disposició Addicional Segona i l’article 
110 del Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic, aprovat pel 
Reial decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre. 
 
Per això, s’ACORDA: 
 
PRIMER. Aprovar l’expedient de contractació, mitjançant procediment 
negociat sense publicitat, i el plec de clausules administratives i 
tècniques per a la recollida de fems. 
 
SEGON. Autoritzar, en quantia de 19.057,5 euros per l’exercici 2015 (de 
juny a desembre i preveure la incorporació de 32.670 euros per l’exercici 
2016, així com 13.612,5 euros pel 2017 (de gener a maig) la despesa que 
per a aquest Ajuntament representa la contractació del servei esmentat 
per un termini de 24 mesos per procediment negociat sense publicitat, 
amb càrrec a la partida corresponent de l’estat de despeses del 
Pressupost Municipal d’aquest Ajuntament per a l’exercici 2015. 
 
TERCER. Aprovar el Plec de Clàusules Administratives Particulars i de 
prescripcions tècniques que ha de regir el contracte de serveis per 
procediment negociat sense publicitat. 
 
QUART. Sol�licitar ofertes, almenys, a tres empreses per l’òrgan de 
contractació1. 
 
CINQUÈ. Autoritzar al Batle per portar a terme les actuacions pertinents 
relatives a la tramitació d’aquest procediment inclosa la resolució de 
l’adjudicació del mateix donant compte al ple en la següent sessió que 
celebri. 
                                                           
1 De conformitat amb l’article 178 del Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic, aprovat pel 

Reial decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, en el procediment negociat serà necessari sol·licitar 
ofertes, almenys, a tres empreses capacitades per a la realització de l’objecte del contracte, sempre que 
això sigui possible. 



 
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 
 
4.- Aprovació dels plecs de prescripcions administratives i tècniques i la 
corresponent convocatoria de licitació del subministrament dels 
elements potabilitzadors d’aigua per Ses Mosqueres. 
 

Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
president, i havent estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa, el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
Existeix la necessitat de contractar el subministrament de nous equips a 
l’ETAP de Ses Roquetes/Ses Mosqueres.  

 
Ateses les característiques de la instal�lació el Batle considera com a 
procediment més adequat el procediment negociat sense publicitat.  

 
En data 4 de març es va emetre Informe d’Intervenció sobre el 
percentatge que suposa la contractació en relació amb els recursos 
ordinaris del pressupost vigent. 

 
En data 4 de març la Secretaria va emetre Informe sobre la Legislació 
aplicable i el procediment a seguir, i l’òrgan competent per aprovar i 
adjudicar el contracte. 

 
En data 4 de març, es va redactar i incorporar a l’expedient el Plec de 
Clàusules Administratives Particulars que ha de regir l’adjudicació del 
contracte. 

 
La Legislació aplicable és la següent: 

 
— El Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic, aprovat pel 
Reial decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre. 
— El Reial Decret 817/2009, de 8 de maig, pel qual es desplega 
parcialment la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de Contractes del Sector 
Públic. 
— El Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel qual s’aprova el 
Reglament General de la Llei de Contractes de les Administracions 
Públiques (articles vigents després de l’entrada en vigor del Reial Decret 
817/2009). 
— La Llei 30/1992, de 26 de novembre, de Règim Jurídic de les 
Administracions Públiques i del Procediment Administratiu Comú. 

 



Atesos els antecedents, es considera que l’expedient s’ha tramitat 
d’acord amb la Legislació aplicable i el Ple procedeix a la seva 
aprovació. 

 
Per tot això s’ACORDA: 

 
PRIMER. Aprovar l’expedient de contractació, mitjançant procediment 
negociat sense publicitat, i el plec de clausules administratives i 
tècniques així com el projecte corresponent per al subministrament dels 
nous equips de l’ETAP Ses Roquetes/Ses Mosqueres. 

 
SEGON. Autoritzar, en quantia 35.000 euros sense IVA per l’exercici 2015, 
la despesa que per a aquest Ajuntament representa la contractació 
dels equips esmentats per procediment negociat sense publicitat, amb 
càrrec a la partida corresponent de l’estat de despeses del Pressupost 
Municipal d’aquest Ajuntament per a l’exercici 2015. 

 
TERCER. Aprovar el Plec de Clàusules Administratives Particulars que ha 
de regir el contracte de subministrament per procediment negociat 
sense publicitat. 

 
QUART. Sol�licitar ofertes, almenys, a tres empreses per l’òrgan de 
contractació. 

 
CINQUÈ. Autoritzar al Batle per portar a terme les actuacions pertinents 
relatives a la tramitació d’aquest procediment inclosa la resolució de 
l’adjudicació del mateix donant compte al ple en la següent sessió que 
celebri. 
  
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 
 
5.- Aprovació del pressupost de la Corporació per l’exercici 2015, les 
seves bases d’execució i la plantilla de personal. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
president s’inicia una conversa relacionada amb la falta d’una partida 
per pagar a la comunitat de regants: 
 
El Sr. Pere Salleres diu que fa falta una partida per pagar els regants, s’ha 
parlat durant quatre anys de que hi havia factures pagades per 
l’ajuntament de reparacions corresponents a la Comunitat de Regants i 
no s’han presentat, o es presesnten o es paga lo que diu es conveni. 
 



El Sr. Batle diu que està molt decebut d’algunes actuacions que s’han 
fet perquè es varen adoptar uns acords per presentar un nou conveni a 
la comunitat i ningú no demana que han contestat. 
 
El Sr. Gabriel Segui diu que ell va demanar varies vegades les factures 
suposadament pagades per l’ajuntament. 
 
El Sr. Batle diu que es va fer la proposta de conveni per mirar d’arribar a 
un acord ja que es motiu de no pagar no era per ses factures sinó 
perquè es regants han clausurat s’entrada a sa font. 
 
El Sr. Gabriel Segui diu que no hi pot haver mai acord si s’ajuntament no 
demostra ses finances i s’han demanat ses factures i no s’han presentat. 
 
El Sr. Batle diu que sa Comunitat de Regants va incomplir des del 
moment que va tancar ses portes. Si ens donen sa clau potser si que 
paguem. 
 
El Sr. Pere Salleres diu que es conveni diu que s’ajuntament pagarà per 
rebre aigua i s’aigua s’ha rebut. 
 
El Sr. Batle diu que s’aigua ja es rebia abans de signar el conveni, que 
s’ajuntament reb el mateix que rebia abans, que es conveni va ser una 
mostra de bona voluntat per part de s’ajuntament pero a canvi hi va 
haver es tancament de ses barreres. Varem posar unes condicions en un 
nou conveni, hi ha hagut eleccions i no han dit res ni de la clau ni del 
conveni. 
 
El Sr. Batle diu que no tenir la clau fa rialles ja que es aigua necessari per 
l’abastament domiciliari, es necessaria per accedir a una canonada 
municipal. 
 
El Sr. Pere Salleres diu que en es conveni sa clau no surt. 
 
El Sr. Batle diu que abans del 2005 no existia la barrera que ara es la que 
està tancada. Proposa modificar el pressupost per incloure una partida 
per pagar a sa Comunitat descontant el que l’ajuntament ja ha pagat 
aquests anys i condicionar aquest pagament a que ens donin la claui 
ens aclareixin si la nova Junta s’ha constituït com toca. Tots queden 
d’acord en modificar el pressupost per incloure aquesta partida. 
 
Acordat aquest punt i havent estat informat favorablement per la 
Comissió Informativa, el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 



Elaborat el pressupost pel 2015 en data 17 de febrer la secretaria 
interventora emet informe favorable respecte al compliment de 
l’objectiu d’estabilitat, del deute públic i la regla de la despesa. 
 
En la mateixa data emet informe favorable a l’aprovació del pressupost, 
la plantilla de personal i les bases d’execució del pressupost. 
El resum a nivell de capítols es el següent: 
 
INGRESSOS: 
 

Capítol econòmic Consignació 2015 

CAPITOL 1-Impostos directes 341.000,00 

CAPITOL 2-Impostos indirectes 130.000,00 

CAPITOL 3-Taxes i altres ingressos 201.400,00 

CAPITOL 4-Transferències corrents 311.600,00 

CAPITOL 5-Ingressos patrimonials 30.000,00 

CAPITOL 6-Alienació d'inversions reals 0,00 

CAPITOL 7-Transferències de capital 0,00 

CAPITOL 9-Passius financers 0,00 

 
1.014.000,00 

 
DESPESES: 
 

Capítol  Classificació econòmica Pressupost 2015 

1 Despeses de personal 363.800,00 

2 Despeses en bens corrents i serveis 503.265,00 

Capítol  Classificació econòmica Pressupost 2015 

3 Despeses financeres 23.500,00 

4 Transferències corrents 16.535,00 



6 Inversions reals 81.500,00 

7 Transferències de capital 0,00 

8 Actius financers 0,00 

9 Passius financers 25.400,00 

TOTAL PRESSUPOST DESPESES 1.014.000,00 

 
La plantilla de personal es la següent: 
 
A.- PLACES RESERVADES  A FUNCIONARIS DE CARRERA.- 

 

Denominació Grup Núm. Vacants 

1.- Habilitació de Caràcter Estatal       

1.1. Secretari/a-Interventor A-1 1  

2.- Escala d’Administració General       

2.1. Subescala Administrativa:       

          Administrativa d’Administraciò Gral. C-1 1 1 

2.2. Subescala Auxiliars:       

          Auxiliar Administrativa C-2 1  

3.-Escala Administració Especial       

3.1. Subescala serveis especials       

3.2. Policial Local       

          Auxiliar de Policia Local  C-2 1 1 

    

TOTALS 4 2 

 

B. PERSONAL LABORAL. 

 

Denominació Núm.  

    



D’activitat Permanent 7 

Treballadora Social 2 

Bibliotecària 1 

Netejadores 1 

Peó brigada 3 

  

D’Activitat no permanent 0 

Personal de confiança-Assessorament Batlia 0 

  

TOTAL 7 

 

Per això s’ACORDA: 
 
Primer. Aprovar inicialment el pressupost per a l’exercici de 2015, els 
estats de despeses i ingressos del qual importen la quantitat de 
1.014.000,00 €. 
 
Segon.     Aprovar la plantilla de personal. 
 
Tercer. Aprovar les Bases d’execució del pressupost. 
 
Quart. Sotmetre l’expedient a informació pública per un termini de 
15 dies hàbils, durant els quals podrà ser examinat i es podran formular 
reclamacions davant del Ple de l’ajuntament, transcorregut aquest 
termini sense que s’hagi presentat cap reclamació es tindrà per 
definitivament aprovat; altrament, es portarà de nou al ple als efectes 
de resoldre sobre les reclamacions presentades. 

 
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 

 
6.- Ratificació del Decret de Batlia de sol�licitud de subvenció pel 
sufragar les despeses corresponents al seu sou. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
president, i havent estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa, el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
En data 26 de gener de 2015 el Batle adoptà, mitjançant Decret, el 
següent: 



 
Que en sessió plenària de dia 23 de gener de 2.012, el Ple de la 
Corporació, va adoptar entre altres el següents acords 
 
“RATIFICAR l’acord de Plenari de dia 7 de juliol de 2.011, en el que 
s’aprovava la Dedicació Exclusiva per l’exercici del càrrec de Batlia a 
partir de dia 1 de gener de 2.012, al Sr. Mateu Ferrà Bestard 
 
APROVAR una retribució anual bruta de 37.526,02 euros (trenta-set mil 
cinc-cents vint-i-sis euros i dos cèntims d’euro) a cobrar en 14 (catorze) 
mensualitats a raó de 2.680,43 euros/mes (dos mil sis-cents vuitanta euros 
i quaranta-tres cèntims d’euro).”    
 
Per tot l’anterior RESOLC: 
 
Primer.- Sol�licitar la compensació econòmica per l’any 2015 destinada 
als ajuntaments i a les entitats locals menors de les illes balears que 
abonin als seus membres electes retribucions per exercir els càrrecs en 
règim de dedicació exclusiva o parcial al servei de la gestió pública 
local. 
 
Segon.-  Limitar la xifra global de retribucions, indemnitzacions i 
assistències que es preveu abonar en l’anualitat a la resta de membres 
electes a l’import màxim compensable per dedicació exclusiva, contant 
a aquest efectes les retribucions brutes i el cost de la seguretat social 
segons el règim general a càrrec de l’entitat local corresponent a les 
retribucions compensables. 
 
Per això s’ACORDA: 
 
Primer.- Ratificar el Decret 2015/11 transcrit en la part expositiva 
d’aquest acord. 
 
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 
 
7.- Aprovació extrajudicial de crèdit de les factures corresponents a 
l’exercici 2014 que no comptaven amb partida pressupostaria o aquesta 
era insuficient. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
president, i havent estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa, el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 



Durant l’exercici 2014 es van produir despeses necessàries i 
improrrogables que no disposaven de partida pressupostaria o aquesta 
era insuficient.  
 
Vist l’informe de la secretaria interventora i tenint en compte que en 
tractar-se de despeses realitzades que, en conseqüència procedia el 
seu pagament, però atesa la circumstància de la falta de crèdit. 
 
Per això el ple ACORDA: 
 
Primer.- Aprovar el corresponent expedient d’aprovació extrajudicial de 
crèdit de les següents factures: 
 
SGAE fact. 26751021 per 1.370, 33 euros. 
Antonio Alberti Fact. 266 per 5.028,27 euros. 
Fomento fact. 1003375 per 1.979,70 euros. 
TIRME, fact. 201461585 per 2.326,38 euros. 
Fact. Trui 2140950 Banyalbujazz 2014 per 15.693,70 euros. 
Fact. Trui festes per 17.545 euros. 
Ferreteria Vidal fac. 52158 per 191,74 euros. 
22/10 consorcio 396,76 euros. 
Materiales y transp.esporlas, fact. 44833 per 448,90. 
Tirme fact. 00201461091 per 5.768,29 euros. 
Mapfre 550,04 euros. 
Editora Balear fact. per 544,50 euros. 
TOTAL: 51.843,61 
 
Segon.- Ordenar la seva aplicació a les corresponents partides del 
pressupost del 2015. 
 
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 
 
8.- Aprovació de la moció presentada per ER relativa a la declaració del 
municipi lliure de circs amb animals. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
president, i havent estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa, el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
Atès els nombrosos estudis científics que demostren que els animals son 
éssers dotats de sensibilitat, no només física sinó també psíquica. 
 
Atès que tots els animals, siguin de l’espècie que siguin tenen dret a ser 
respectats, no han de ser víctimes de maltractament, esforços 



desmesurats o espectacles violents ni han de ser subjectes a actes cruels 
que els impliquin patiment físic o psicològic o causar-los estats d’ansietat 
o de por. 
 
Atès que els animals han de rebre el tracte que, atenent a les seves 
necessitats etològiques, procuri el seu benestar, i que en els circs aquests 
solen viure en condicions de captivitat allotjats i transportats a llargues 
distàncies en remolcs de camions que no poden satisfer les seves 
necessitats físiques i socials més bàsiques. 
 
Atès que entre els animals que s’exhibeixen als circs hi figuren animals 
salvatges que , encara que hagin nascut en captivitat mantenen els 
seus instints naturals i el procés d’aprenentatge de comportaments 
antinaturals per a la seva espècie es fa a través de la violència. 
 
Atès que el manteniment d’animals salvatges en circs no contribueix ni 
aporta un benefici per a la conservació de les espècies. 
 
Atès que les administracions locals també han d’afavorir i potenciar les 
conductes cíviques i de respecte de la ciutadania cap al nostre entorn 
natural. 
 
Atès que el respecte al medi ambient i a la natura també comporta el 
respecte a aquells éssers amb els que compartim el planeta Terra. 
 
Atès que els circs amb animals salvatges no ofereixen una educació 
mediambiental apropiada i promouen una visió tergiversada i falsa dels 
animals, resultant fins i tot antieducatiu per als infants, que és el públic 
majoritari d’aquests espectacles. 
 
Atès que diversos ajuntaments de Mallorca, i un creixent nombre de 
països de tot el món han prohibit l’actuació d’espectacles amb animals 
als seus territoris. 
 
Atès que la presència d’animals salvatges a la via pública pot suposar 
un risc per a la salut pública per a la possible transmissio de malalties. 
 
Atès que els animals salvatges poden ser potencialment molt perillosos i 
existeixen nombrosos casos d’animals que han escapat de les 
instal�lacions d’un circ i han causat greus danys personals i materials. 
 
S’ACORDA: 
 



Primer.- Manifestar el compromís de l’Ajuntament de Banyalbufar amb 
els principis ètics, socials i mediambientals i amb el respecte a no causar 
patiment als animals. 
 
Segon.- Declarar que aquest Ajuntament és contrari a l’exhibició 
d’animals salvatges en circs o en altres activitats que es trobin de 
manera permanent o temporal al nostre municipi, amb independència 
del lloc de residència de les persones propietàries o posseïdores 
d’aquests animals. 
 
Tercer.- Adaptar les ordenances municipals per tal de no permetre 
l’entrada ni la instal�lació a Banyalbufar d’animals als circs, encara que 
aquests no participin en l’espectacle, com a forma de garantir la 
seguretat ciutadana de possibles escapades. 
 
Quart.- Introduir els compromisos d’aquesta declaració a les 
ordenances municipals que corresponguin. 
 
Cinquè.- Notificar aquest acord a la associació AnimaNaturalis, i a (qui 
es cregui convenient). 
 
APROVADA FAVORABLEMENT PER UNANIMITAT 
 
9.- Denegació de la moció presentada per ER relativa a la declaración 
del municipi com a amic dels animals i respectuós amb els seus drets i 
antitaurí. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua el 
president, i havent estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa, el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
Atès que Banyalbufar es un municipi sensible envers els animals i el 
tracte que han de rebre i que aquest tipus d’espectacle ens omple de 
vergonya i d’indignació, en tant que es manifestament contrari a la 
tendència evolutiva que estan demostrant la resta de països civilitzats 
del mon. 
 
Atès que és una voluntat manifesta d’aquest Consistori fomentar els 
valors del respecte a la natura i als éssers vius, la cura del medi ambient 
en totes les seves vessants, l’educació basada en el respecte, la 
convivència i representativitat en la societat, i que aquests espectacles 
no estan en consonància amb els esmentats valors i contribueixen a 
fomentar una educació contraria al respecte a la vida en totes les seves 
formes i expressions, fomentant la cosificació dels animals. 



 
Atès que més de 94 municipis de l’Estat ja s’han declarat favorables als 
drets dels animals. I del reconeixement en consirerar els animals com a 
organismes dotats de sensibilitat psíquica a més de física. 
 
En virtut de tot l’exposat, es PROPOSA: 
 
Primer.- Declarar Banyalbufar municipi amic dels animals i respectuós 
amb els seus drets. 
 
Segon.- Que Banyalbufar esdevingui municipi antitaurí, contrari a la 
pràctica de les curses de toros i a l’exercici de qualsevol tipus de 
violència envers els animals que els pugui causar estats d’ansietat, por, 
maltractament, patiment o qualsevol dany físic o psicològic. 
 
Tercer.- Manifestar la nostra voluntat que no se celebrin curses de toros 
ni altres espectacles on es produeixi la mort o s’inflingeixi estès psicofísic 
a un animal en cap plaça de toros de les Illes Balears, així com que 
aquests espais es converteixin en equipaments públics o tinguin altres 
finalitats, en consonància als acords d’aquesta moció. 
 
Quart.- Sol�licitar al Parlament de les Illes Balears la redacció d’una nova 
Llei autonòmica de Protecció Animal que reguli la protecció integral 
dels animals tant domèstics com salvatges i que prohibeixi la 
tauromàquia en totes les seves formes, així com qualsevol espectacle 
que produeixi patiment a un animal. 
 
Cinquè.- Fer arribar aquesta moció al Parlament de les Illes Balears, al 
Govern de les Illes Balears, al Consell de Mallorca, Federació d’Entitats 
Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen pel benestar animal 
de les Illes Balears. 
 
Voten a favor: Joan Peralta, del PI, Mateu Ferrà Bestard, batle, del Pi i 
Gabriel Seguí , d’Esquerra Republicana. 
 
Voten en contra: Aina Torres, del Pi, Javier Belenguer, del Pi, Margalida 
Barceló, del PP i Pere Joan Salleres del PP. 
 
NO S’APROVA 
 
SEGONA PART.- CONTROL I FISCALITZACIÓ DE L’ACCIÓ DE GOVERN 
 
10.- Donar compte dels acords adoptats per la Junta de Govern de data 
4 de desembre de 2014. 



 

Els reunits es donen per assabentats. 
 

11.- Donar compte dels Decrets de Batllia des del 2014/38 fins al 2014/50 
i des del 1/2015 fins al 11/2015. 
 
Els reunits es donen per assabentats. 
 
12.- Precs i preguntes. 
 
El Sr. Gabriel Joan Seguí informa que en es Port hi ha dues mangueres 
d’aigue que traspassen el camí i son un perill. 
 
També demana que ha passat amb els seu prec sobre la revisió i 
normal�lització de la senyal�lització del poble i en relació amb es Forn de 
Son Valentí que està a punt de caure a sa carretera. 
 
El Sr. Batle contesta que hem fet una petició a carreteres i no han 
contestat. 
 
El SR. Gabriel Joan demana per la moció que ha enviat el Fons Mallorquí 
de Solidaritat sobre el sahara. 
 
El Sr. Joan Peralta contesta que la proposaran en el proper ple. 
 
El Sr. Gabriel Joan Seguí recorda al Sr. Manolo Romero que va ser batle i 
demana si es farà un homenatge. 
 
El Sr. Batle contesta que no s’ha fet per batles anteriors i per tant no sap 
si es correcte. 
 
Tots els regidors i el Sr. Batle volen que quedi constància del seu record 
carinyós a Manolo Romero. 
 
No havent més temes a tractar, quan són les 19:10 hores el Batle aixeca 
la sessió, de la que s’estén la present Acta i de la que jo com a 
Secretaria en dono fe amb el vist i plau del Sr. Batle. 
 
Banyalbufar, 9 de març de 2015 
 
 
 
El Batle 
Mateu Ferrà Bestard 


